CHAPTER ELEVEN

THE VISE

The U.S. government pressured
them. They were pushed and
pushed until they went over
the edge.

—~— Skip Roberts

We are not paranoid; we simply
have found no other logical
way to make sense of our
experiences.

-- Peoples Forum
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Imagine being strangers in a strange land. As
immigrants, Jonestown settlers were in Guyana at the
pleasure of a foreign government. The church's friend-
ship with the country's ruling political party was frag-
ile, but necessary, if it were to be left in peace.

Imagine a place you can't get to by car. There
are only three ways into Guyana's Northwest District:
airplane, riverboat, or on foot, if you walk overland
twenty miles from the Venezuelan border. From the air-
strips at Port Kaituma and Matthews Ridge, or the boat
landing at Kaituma, it's a bumping, spine-jolting ride
via four-wheel drive vehicle.

Imagine no telephone, no daily newspapers, no
television or radio. Like the Guyanese in the area, the
people of Jonestown relied on shortwave radio and the |
mail, once or twice a week, for their news. |

Imagine a place with nowhere to shop. There were ‘
no department stores or large suppliers of goods in the
Northwest District. Boats brought necessities from the 1
United States or Trinidad or, perhaps, Georgetown.

The church's main source of regular income was the
checks the two hundred or so Social Security recipients
donated. With the monthly income of $37,000 from these
checks, and the donations and gifts the church had accu-
mulated before the migration to Guyana, the community of
1000 people fed itself, bought medical and school sup-
plies, purchased heavy farm equipment, lumber, agricul-
tural products and livestock. In short, Jonestown sup-
ported itself at more than a minimum level of survival.
And it planned to expand.

If one can imagine this kind of lifestyle, then
it shouldn't be hard to imagine what the community might
feel when its checks were held up, its supplies delayed,
its radio contact threatened, its relationship with the
government disrupted, and its leader fighting an arrest
warrant.

These were the very pressures Jonestown, and Jim,
experienced. Congressman LeO Ryan's visit was the culmi-
nation, not the beginning, of the threats to Jonestown's
existence.

, )
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John noticed a defensiveness in Jonestown during
his visit. He and Barbara saw that the leaders talked
only with each other. They fed their own fears because
there was no outside or independent viewpoint. Jim fil-
tered the news the community received. It was primarily
negative, focusing on wars, natural disasters, and poli-
tical events. He reported a border clash between China
and the Soviet Union as a major war. Downbeat polltlcal
films, like State of Siege, heightened the community's
fears.

Adverse publicity, about Peoples Temple and Guy-
ana, seemed to offer proof that a plot against the group
existed. A letter from Carolyn indicates the connections
leaders made between news and economic developments.

It seems interesting to me that CBS
singled Guyana out as the only socialist
nation in South America. That is no doubt
where some of our problem comes. Recently
trade agreements have been made with North
Korea to export them timber, bauxite and
sugar, in exchange for agricultural machin-
ery. This along with other agreements should
be a real boost to the economy. It will help
counteract the embargo.

The New West article intensified the pressure. Carolyn
wrote in August 1977:

With the continuing merciless attack by
the press, we are. beginning to wonder if we
have accidentally stumbled on something big-
ger than we realized.

I remember in Phillip Agee's book
[Inside the Company: CIA Diary] ... where
he described how utterly vengeful the CIA
was when Castro was victorious in Cuba. They
were so angry that they made every possible
effort to get [Chel Guevara beyond the nor=-
mal parameters of intelligence work. It does
make one wonder if they had some plan for
Guyana that our presence has in some way un-
settled. Or perhaps they just cannot conceive
of a group of people who have rejected mate-
rialism for a freer lifestyle, though less
creature comfort oriented.

It is hard to find a rational explana-
tion for the continual press harassment
unless they have some greater concern, or are
being paid or intimidated into continuing.
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Ironically, Temple leaders stumbled onto part of
the truth. Negative publicity had been well-organized.
In September 1977, The Berkeley Barb revealed that pri-
vate investigator Joe Mazor had hired one of the largest
public relations firms in- San Francisco "to coordinate a
publicity campaign against the Temple and its minister,
Reverend Jim Jones." The article continued:

Bob Kenney, an account executive at Low-
ry, Russom and Leeper, confirmed for the Barb
that he has been working for Mazor 'on this
(Peoples Temple) project, showing him how to
handle the media.' He referred further in-
gquiries to Mazor himself, whose only comment
on Kenney's role was, 'I don't think that's
any of your business.'

Mazor did note that he originally hired
the public relations firm to help him attract
business from insurance companies, 'and then
the Peoples Temple matter just came up, and
so naturally I turned to them for help.'...

Kenney's work for Mazor included sending
out letters to selected journalists, offer-
ing them -- through Mazor -~ exclusive mate-
rial of an incriminating nature against
Peoples Temple.

Kenney's campaign resulted in at least
one article in The San Francisco Chronicle
last month, concerning an alleged tape record-
ing of a telephone conversation, in which
Temple members supposedly discussed irregu-
larities on the notary seal of a document
transferring title of a member's home to the
Temple. The allegations raised in that story
are now also in dispute.

The news story said that Tim Stoen had attempted
to arrange a payment to ex-members Marvin and Jackie
Swinney in exchange for the couple's consent to a proper-
ty transfer. The Swinneys made tapes of Tim, according to
the article, which they later turned over to San Francisco
Deputy District Attorney Robert Graham. No indictments
ever followed, however., )

Another indication that publicity had been well-
planned comes from U.S. Customs Service documents. One
comment, appearing in a September 21, 1977 report, says,
"On July 18, 1977, a series of adverse newspaper, maga-
zine, radio and television exposés were begun on JONES'
operation of the Church." An earlier report notes:
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It was then decided by [deleted] to
attempt to arouse interest via a team of
investigative reporters.

As a result of this action, a continuing
series of magazine, newspaper, radio and
television articles and coverage has been
given to JONES and the Church.

During that same summer, Mazor called the U.S. Em-
bassy in Georgetown and charged that twenty children were
being held illegally in Jonestown. On September 6, the
Embassy "reports further contact with investigator Mazor
re custody of children." The Guyana Embassy in Washing-
ton, D.C. received similar calls from Mazor. SomeoOne
claiming to be the Attorney General of the United States
also called the Embassy and reported that Peoples Temple
had abducted 20 children. The Embassy notified Guyana
Minister of Foreign Affairs Fred Wills.

Mazor's work against Peoples Temple, which includ-
ed speaking on radio talk shows, had attracted atten-
tion. He was a lone, private citizen, however. This made
his actions seem less threatening than those of the U.S.
government. The Federal Communications Commission, the
Social Security Administration and the U.S. Customs Ser-
vice investigations greatly affected Jonestown by creat-
ing deep, and real, concern.

The Temple learned of the Customs Service inves-
tigation on September 29, 1977. A Miami freight handler
told church member Jim Randolph that a Customs search
occurred August 29. In October, Temple attorney Charles
Garry asked Customs why the cargo had been searched. Cus-
toms replied that such examinations of exports were rou-
tine, but that "in any event, any information which might
have prompted an examination would be of the type which
would be exempt from disclosure to your clients."

An affidavit made by Jim Randolph contradicts
this. Randolph asked the freight forwarder for SOPAC
Transport Corporation if a search were standard pro-
cedure. "He replied that it is not." The customs agents,
who were not from Miami, wore civilian clothes and had
Customs Agents' identification.

When [the freight handler] mentioned the
charge might have been made that we are ship-
ping arms, I told him we would be the last
people in the world to ship such things.

By that time the Customs Service had had Peoples
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Temple under surveillance for ten months. An unnamed
agent first made contact with Peoples Temple ex-members
in February 1977. On February 24, the agent met with a
dozen defectors who charged that the church was arming
itself. Customs forwarded the report of that meeting to
the Treasury Department's Bureau of Alcohol, Tobacco and
Firearms, the FBI, the Secret Service, the State Depart-
ment, and the California Department of Justice, "as well
as various state and local law enforcement agencies."
Surveillance revealed "no indication of illegal activi-
ty." Similarly, the shipment identified in August was
"examined in Miami with negative results."

U.S. Customs reports show a close scrutiny of Peo-
ples Temple. On February 17, a Customs agent "surveilled
the TEMPLE'S location in Redwood Valley and saw guards
and watchdogs on patrol... According to the Mendocino
Sheriff's Office, the guards at night are armed." On
March 25, Customs forwarded four items to the San Fran-
cisco Crime Lab of the Postal Inspection Service for
fingerprinting. On April 21, Customs contacted the Organ-
ized Crime Intelligence Division and the Criminal Con-
spiracy Section of the Los Angeles Police Department,
"with negative results." An August 3 report observes:

Surveillance of the Church in San Fran-
cisco reveals evidence of large scale packing
and crating indicative of an imminent move.
One truck left San Francisco on July 9, 1977,
for an unknown Gulf Coast port.

The surveillance continued into 1978. "Local
enforcement activities relative to JONES' activities
are being monitored," although at that point, Customs
had closed the case. Lookouts posted in Houston since
August reported on January 30 that nothing indicated
"that either Jones or his associates have attempted to
utilize Houston area ports for their venture." On April
20, 1978, the Miami District Customs office said it had
been trying to locate the Temple's boat "CUDJOE" for a
year.

The Customs Service failed to turn up any contra-
band or signs of smuggling, despite a year-long investi-
gation. When House Foreign Affairs Committee staff inter-
viewed the "Reporting Agent" after the suicides, he told
them:

at no time was there any evidence of a sub-
stantial enough nature to justify an affida-
vit for either a search warrant or a presen-
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tation to the U.S. Attorney for Federal Grang
Jury action.

Nevertheless, the staff concluded that "investigators
apparently felt enough residual suspicion" to send their
findings to Interpol and to the State Department. Inter-
pol, the international police organization, shared the
report with the Guyana police, which. in turn shared it
with some Temple members in Guyana, including Carolyn.
The report which Carolyn read found:

1. That in 1974 JONES had put out an
appeal for all unregistered weapons his peo-
ple could acquire. One of those attending
the meeting stated she had over 170 of those
weapons in her house until January 1976 when
they were transferred to the church's San
Francisco location.

2. That the weapons were subsequently
taken to Guiana via chartered aircraft out
of Miami.

3. That funds in excess of $200,000 and
$300,000 were seen in cash in one member's
home.

4. These monies are normally shipped via
mail c/o Paula Adams at the mission in Guiana.
5. That JONES is an active supporter
of both the Black Muslim and Black Panther

organizations.

6. That JONES had considerable political
power, both in Mendocino and San Francisco
Counties.

7. That JONES had aspirations towards
a political appointment to Guiana, possibly
an Ambassadorship.

8. That JONES was seen throwing tear gas
into a demonstration in Guiana in 1975.

9. That JONES would like to become a
'factor' in the Guiana government or power
structure.

10. That he has upwards of 27,000 acres
in Guiana approximately up river from George~
town, whereupon he has his Agricultural Mis-
sion.

11. That he has surrounded himself with
a para-military bodyguard known as the Apos-
tolic Guardians. Surveillance at the Redwood
Valley, CA, Temple verified the presence of
an armed patrol around the compound.
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12. That he had had an agreement with
the Guianese government whereby all shipments
to the Agricultural Mission would be labeled
as 'farm implements' or ‘'used clothing,' and
would not be inspected by local officials.

13. JONES communicates from Guiana to
San Francisco in code by short wave radio.

As a result of this action, a continuing
series of magazine, newspaper, radio and tele-
vision articles and coverage has been given
to JONES and the Church. Subsequently, in-
vestigations have been initiated by San Fran-
cisco and Mendocino counties.

JONES has retreated to Guiana and is
apparently selling all property here and
urging his people to come toO the 'Promised
Land'.

Lookouts have been posted at Miami,
Houston, and New Orleans for shipments des-
tined to the mission in Guiana.

Tncluded as Collective Exhibit 1 is a
preponderance of the material printed since
July 18, 1977, on this matter.

Because investigation disclosed allega-
tions that JONES intends to establish poli-
tical power base in Guiana, and that he may
currently have several hundred firearms in
that country, the above information is fur-
nished to [names not includedl].

The State Department Passport office in
san Francisco confirmed that they have been
'deluged' with passport applications from
JONES' followers to travel to Guiana. Also,
there are unverified reports several hundred
members are currently enroute to Guiana,
along with large quantities of supplies,
description unknown.

The "Interpol Report" came directly from an August
26, 1977 Customs Service report. That document came
directly from interviews with ex-members. As a result,
the report contains a few inaccuracies and a great many
innuendos.

The amount of acreage at Jonestown, as well as
its location, are wrong. The agreement between Peoples
Temple and Guyana not to search cargo -- 1f there were
one -- ended in the summer or fall of 1977, according
to the U.S. Embas sy, when "Guyanese authorities began to
pay greater attention to Peoples Temple activities." The
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trawler belonging to the Temple was required to stop at
Port Mabaruma for customs and immigration inspections.
It is not clear why the Customs agent persisted in using
the colonial spelling "Guiana", nor why he referred to
"British Guiana" later in the report.

The Customs document notes connections with the
Black Panthers and Black Muslims. Other Customs papers
go further, and allege that Jim donated $10,000 to the
Muslims; and that "{[deleted] acts as legal advisor to
the Black Panthers."

The U.S. Customs Service circulated the report
widely. The agent distributing it said the State Depart-
ment never acknowledged receiving it. The Guyana police
did, though.

The Commissioner of Police in Georgetown wrote to
Interpol at the U.S. Department of Justice on January 31,
1978. He observed that the police had made "no progress
along the lines indicated and that the [Guyana] Customs
Police investigations had not brought to light any evi-
dence to support the allegation of firearms or foreign
currency." He concluded by saying, "surveillance will
be maintained."

The Customs report outraged Carolyn. In December
1977, she wrote us that she'd read it.

The media has advertised us in the most
grotesque and unreal manner -- due to this
conspiracy which is indeed real, though I
know you are not conspiracy-minded and tend
to pooh-pooh the idea. I saw myself the In-
terpol [Customs] report which a high officer
in government allowed a number of us to read
firsthand. They are accusing us of the most
absurd things -- trafficking in weapons and
currencies. This I saw with my own eyes and
as you know Interpol is closely related to
high ranking and wealthy Nazis in the U.S.
and originated from the Nazi movement in the
first place. We have sufferend an unimagina-
ble sort of harassment in the United States.
It is all a political game and since they
can't get us on small things, I guess now
they want to start on the big ones. You need
to read Comrade George and other such texts
to get a perspective on what U.S. tax dollars
abroad are used for. Because we have close
government ties here, we have been able to
learn a lot of a number of things which
otherwise we would not know. (Of course, all
originates from the U.S.).




THE VISE 283

Church members didn't know how to handle the charg-
es. They had little idea of the extent to which they
circulated throughout the U.S. government. When Terri
Buford forwarded the report to Charles Garry, she asked,
"Do you suggest writing INTERPOL, or is that just a
waste of time? Perhaps we should write our congressman?"

Peoples Temple viewed the Guyana customs searches
as needless delays. They were more concerned about the
possibility that their relationship with the country's
ruling party, the People's National Congress was disinte-
grating. Critical articles had been forwarded to govern-
ment officials. The Stoen custody case, pursued in part
by the U.S. Embassy, made the project look bad, as did
anonymous calls and threats to the Guyana Embassy in the
United States.

A pnumber of new and ominous developments occurred
in the latter days of August 1977. Several hostile visi-
tors came from different parts of the Guyana government
to see Jonestown. A visit from the U.S. Consul, who asked
to see Caroline Looman and John Stoen, also increased the
group's concern. This was the first time the Embassy made
inquiries about relatives. Then the Temple learned that
the Stoens' lawyer was in Georgetown, bragging to Har-
riett Tropp and Paula Adams that a Guyanese Minister of
State gave encouragement to him on the Stoen case. A
day or two later, the attorney Jeff Haas arrived at the
project with a Guyana marshal.

With three of their closest allies in the Guyana
government out of the country, church leaders grew hys-
terical. The absence of Deputy Prime Minister Ptolemy
Reid, Minister of Foreign Affairs Fred Wills and Minister
of Home Affairs Vibert Mingo, coupled with Jeff Haas'
visit and the issuance of an arrest warrant against Jim,
convinced the group there was real danger. "It was con-
ceivable to us that a coup had indeed taken place in the
absence of Reid and the other officials," Carolyn wrote
in a "To Whom It May Concern" statement.

We certainly had many concrete facts to
lead us to this possible conclusion. Plus, we
are very aware of the political realities of
the country at this time. We know it's an
election year, there is a serious sugar
strike which will substantially impair the
economic stability of the country and there
is some increased desire to maintain detente
with the U.S. for aid money. We are most
empathetic to the struggles of this third
world country. We are also aware of the fact
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that we must have government backing to sur-
vive here as a Socialist group.

Jim's comments a month or two after the crisis
emphasized the fear everyone felt. "We saw the CIA prac-
tically overthrow this country or a conspiracy practical-
ly undo it," he said in the voice of a preacher.

We saw all of its good leaders silenced.
Then we saw them gain the ascendancy again...
But we can remember that not many days ago
when every time someone came down those
roads, it was not friendly... Some of those
same local officials that are now smiling
because they've been given federal orders
at the top level, were looking with austere
looks of hate that could have penetrated a
man if he'd been made of steel.

After Haas' first trip to Jonestown, Peoples Tem-
ple issued a press release claiming there had been an
assassination attempt on Jim Jones. When Embassy offi-
cials reminded Temple leaders that Jim was supposedly
not in the area, they "hastily backtracked." But later
that month they began spreading the word that the CIA
tried to assassinate Jim.

What really happened is not entirely clear. Accord-
ing to a secondhand report, Jim's son Jimmy said his father
staged the shooting himself, and Jimmy almost got caught
in the crossfire. Joe Mazor said he was in Guyana at the
time as part of an armed expedition, which encountered
another armed group in the jungle outside Jonestown.
Mazor said the other group consisted of either Vene-
zuelan bandits or "ultra-leftist Guyanese intent on
harassing the colony."

Peoples Temple believed it was under attack. The
group thought the Guyana Defense Force was on the peri-
meter of the outpost, armed and ready to strike. They
had seen GDF aircraft fly overhead. Men, women and chil-
dren armed themselves with cutlasses, boards, knives,
and the few guns they had. Carolyn's statement explains
the community's reaction.

If you had seen the pathos of the sit-
uation, you would immediately have known
that we were not involved in any strategy.
With a view of those peering at us from the
bush with their binoculars, and shots fired
at certain times, and with the knowledge that
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at any moment the Marshal could be coming in
to arrest Jim, or with a search warrant ...
we had decided that we would die if that were
required and it seemed to us that it was. We
had received at that time no concrete assur-
ances of anything. No one who has not faced
death would fully understand it. A line of
people with cutlasses just waiting.

The radio communication between Jonestown and San
Francisco was frantic. Jim tried to reach the Guyanese
off1c1als who were in the U.S. at the time. Charles Gar-
ry's office set up phone patches with Angela Davis,

Huey Newton and Dennis Banks. Angela advised Jim to stay
cool and work things out in the Guyana courts. Jim
sounded shrill and hysterical.

Many people have said the group threatened sui-
cide. Debbie Blakey said Jim told Terri Buford and her
to contact the Guyanese officials in the U.S. with a
suicide warning, although she does not say she actually
did so. U.S. Embassy Consul Richard McCoy says Patricia
Parks, a defector who was killed at the Port Kaituma air-
strip November 18, told government officials in Guyana
that they were prepared to die. Charles Garry says Jim
called him and said they were ready to commit suicide
if authorities took John Victor Stoen away.

Jim's analysis of the events later shed a differ-
ent light upon them. The suicide threat was absent. In-
stead, Jim spoke with authority, and calm, about
defending themselves.

We're glad that we have come this far
because it has steeled our own spine. It
has committed our feelings more deeply than
anything could have possibly committed it.
When you have to face that battle line out
there that surrounded this territory ... for
many, many days -- three days and three
nights solidly -- when you go through that
kind of hell, you come out with an army.
[Crowd shouts approval, applause.]

We have an army. There may be some
who did not know what the sound of that
distant beat of drummer was ... but enough
came out that there is a mighty army up here.
An army that will make its own conditions.
We can survive together cohesively as long
as we can build communalism, let bureau-
crats come and go. As long as we can exist,
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we're not particularly concerned what the
hell politicians are doing in the world. But
we want the world to know that we will exist
together or we shall die together. [Crowd
cheers.] Those terms must never be sacri-
ficed, those terms must never be altered.
That commitment must always be known in the
back recesses of every person's mind ~-- that
we are a family.

When the people of Jonestown said they "were pre-
pared to die," we assumed they meant they would die
fighting. Jim's statement confirmed this. The people would
resist any attempt to take Jim or John Victor. Carolyn
explained why.

Pragmatically the issue of John Stoen
is not an isolated custody case to us. From
the political perspective we know that if we
do not get backing on this issue, how could
we ever have confidence in the government
backing us on far more controversial issues.
We also know that if John Stoen were taken
from the collective, it would be number one
in a series of similar attempts... It was
very much for the good of the collective
that we decided as a group to make a stand
on the John Stoen issue. Jim has presented
to the entire group the alternative that he
go to jail or that he simply take John and
go. Both of these alternatives were totally
unacceptable to the group. Jim was willing
to give up John entirely if that was the col-
lective will. This was against the recommen-—
dation of many of us with him that it was
definitely for the collective good that we
defend even to death the John Stoen issue.
An added factor is that no child here would
ever again feel secure if we handed over
John Stoen.

There were never any Guyana Defense Force troops
at or near Jonestown until November 19, 1978, according
to the editor of The Guyana Chronicle. Relations with
the Guyana police were cordial. The Guyanese never filed
any complaints against the group.

Things calmed down once Reid, Wills and Mingo
returned and after Haas left the country. Charles Garry
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flew to Guyana in November 1977 to visit the project and
talk with Jim. He came back saying he'd been to "para-
dise".

The negative publicity sponsored by Mazor and ex-
members encouraged relatives to make inquiries about
family members in Jonestown. In addition, the Social Secu-
rity Administration (SSA) asked the Embassy in Georgetown
to interview several SSA beneficiaries. As a result, "the
Embassy initiated a policy (not customary in normal con-
sular practice) of scheduling periodic visits by consular
officers in Jonestown to follow up on these inquiries,"
said the House Committee report. Between August 1977 and
May 1978, Consul McCoy interviewed a total of 75 Jones-
town residents on three separate occasions. Although the
community knew of his visits in advance, he did meet with
people out of the hearing of other residents. No one
accepted his offer of escort back to the Embassy and
passage to the United States. In fact, McCoy told us,

None of the 75 people I interviewed
defected. They all stayed and died with the
others...

None of the people Debbie [Blakey] said
wanted to leave, did. They all died.

The people who defected with Ryan had
all been hardcore Peoples Temple members.

After the suicides, ex-members claimed McCoy was
blackmailed into silence by an illicit relationship with
someone in Peoples Temple. A survivor questioned by the
FBI said McCoy was "targeted" for Carolyn or Paula Adams.
Either would have made an unlikely candidate, since
Paula was already having an affair with Guyanese Ambas-
sador Laurence Mann, and Carolyn was Jim's mistress.
McCoy reacted to the rumor by saying, "I've been around
enough to know whether or not I'm being seduced. And if
I was being seduced, it was a very bizarre method. The
only time there might have been a question was when they
gave me a bottle of liquor in the office."

Pecples Temple viewed the periodic inspections as
intrusion and harassment from the U.S. government and the
Concerned Relatives. They believed they were invasions
of privacy. The group did not trust McCoy, either, al-
though it got along with him. Carolyn told John and Bar-
bara during their visit to Jonestown that he worked for
the CIA. Earlier she wrote:

I have come to town to renew my pass-—



288 A SYMPATHETIC HISTORY OF JONESTOWN

port, so went down to the local American Em-
bassy to chat with 'the local do-it-yourself
CIA attache'. We were told by high government
officials that he is definitely working for
the CIA and he is just the type.

A former member of an Air Force counterintelli-
gence team, McCoy says he once made a joke to Carolyn
and some others about being a CIA agent. "So what if I
were the CIA chief here, what's so bad about that?" he
asked them, before he realized they would not appreciate
the humor.

While McCoy ridiculed Peoples Temple's paranoia,
he also indicated to us that the U.S. Embassy, or the
U.S. government, was watching the group in Guyana. "We
knew where the money was going," he told us. "We knew it
was going to the Soviet Union and to Cuba, and not just
for humanitarian purposes." He also said the Embassy
knew of the group's visits to the Soviet Embassy in Guy-
ana, adding that "there's no law against an American
citizen going to a Soviet or Cuban Embassy."

McCoy's visits to Jonestown -- August 30, 1977;
Januwary 11, 1978; and May 10, 1978 -- gave him an oppor-
tunity to see the development of the project, and get a
sense of the people living there. "Anyone who says it
was a concentration camp is just being silly," he told
us. "For the old people, and people coming from the
ghetto, it was relatively better."

As late as November 7, 1978, other Embassy offi-
cials echoed McCoy's sentiments. Foreign Service Officer
Dennis Reece wrote:

At no time did the Emboffs [Embassy
officials Reece and Douglas Ellice] on Novem-
ber 7 see any barbed wire, any guards, armed
or otherwise, or any other physical sign that
people were being held at Jonestown against
their will. Nor did any of the conversations
by the Emboffs with Peoples Temple members
at Jonestown reveal any indication that the
inhabitants of Jonestown were receiving any-
thing less than normal Guyanese standards of
food, clothing, shelter and medical assis-
tance.

Earlier in his report, Reece wrote that his general
impressions were:

The members appeared to be in good health,
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mentally alert with due exception being made
for advanced ages of some members. The mem-

bers seemed generally happy to be at Jones-—

town and absorbed in their various jobs

such as metal working or teaching.

Relatives and critics charge that Jonestown resi-
dents were coached on what to say before the visits.
They probably were. A tape recording made shortly before
the visit from Soviet officials reveals an interesting,
and often hilarious, coaching session between Jim and

individuals in a community meeting.

JIM: I'm gonna talk like a reporter could
talk... [Crowd laughter] 'I don't
know what "wonderful" means. What
kind of food do you have?'

WOMAN: Well, we have--

JIM: Please don't mind. I'm just acting
like a reporter...

WOMAN: We make our own bread. We have rice.
We have--

JIM: For Christ's sake. [Crowd laughter]
Don't name rice first, please. 'Cause
that damn woman [Debbie Blakey] said
we never eat anything, Debbie said we
never eat anything here but rice.
[Laughter] So I'd just forget the
rice for the time being. Can't you
think of something else?

WOMAN: We have fish, rabbit, eggs, fruit.

We always have plenty of fruit, vege-
tables--

JIM: That's good, Mom, I like the way
you're talking. That's good. How
about the next person? Don't say
anything about rice. [Laughter] Put
it the last... All right, how's
your health, sir?

MAN : It's fine. I gained more health since
I been here than I was in the States.
I'm more stronger--

JIM: Say, 'gained better health'.
MAN: Gained better health--
JIM: some of us use that word, 'more health.'

Gained better health... (to two girls)
Now what is the common complaint
around here about the people. What
kind of complaints do they have?
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GIRL: I haven't heard any.

JIM: (astonished) Haven't heard any com-
plaints at all? In a community that’'s
1200? No complaints?

GIRL: No.

JIM: Somebody can say that, but some place
along the line, somebody can say, 'Well
we got one chronic complainer, they
don't like this or that once in a
while.' They say, 'Is it one person?'
'No, no, they're not the same one per-
son every time. They'd complain if
they was in heaven'... Shit, we're not
perfect. I know one. [Crowd laughter]

GIRL: I live in a cottage and there's another
family with me.

JIM: Another family? A whole 'nother family

with you?

Yes. I have no children, so I chose to

have another family share the cottage

with me.

JIM: Well, how big is the family?

GIRL It's just a husband and a wife.

JIM: 0.K., if they got a couple of kids --
Don't say family, 'cause if they want
to twist it -- You say, a couple share
my house. But I don't like that. They'll
say that the male got two women. [Crowd
laughter] Uh-uh, I would say, if you're
single, I'd say I'm sharing with some
other single people. Women. You under-
stand what I'm saying?... I wouldn't
want many of you being single. I got a
companion. I'm married. I'm engaged.
You know what I'm saying? Don't look
dumb if they ask you if you got a boy-
friend. Sure, say yeah...

Nothing about being on the floor,
public services, nothing mentioned at
all. We decide everything in a par-
ticipatory democracy...

Tell me, how many hours you work,
sir, and what do you work at?

GIRL

MAN: I work eight hours a day, and I'm a
heavy equipment operator.

JIM: What's your shift, what's your hours?

MAN: Seven to six. [Crowd laughter]

JIM: Seven to six mean -- by last count,

eleven. [Crowd laughter] You gotta
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watch it with reporters. They'll trip
your ass. Eight hours. Seven to three.
Or seven to four, with an hour off for
lunch. [Someone in the crowd shouts
that he has a three-hour lunch. They
all laugh.]

The Embassy knew of the Concerned Relatives' alle-
gation of corporal punishment, but "the allegations were
not corroborated" by the official visits. McCoy wanted
to spend an entire week at the project to probe beneath
surface appearances of well-being, but U.S. Ambassador
John Burke vetoed the idea. McCoy confided to us that he
also wanted to recruit spies within the organization,
to inform the Embassy of Temple activities. "But of
course," he admitted, "that would have been illegal."

Suspicions at the Embassy finally prompted Ambassa-
dor Burke to cable the State Department requesting per-
mission to urge the Government of Guyana to "exercise
effective jurisdiction" over Jonestown. In other words,
Burke wanted the U.S. government to allow him to suggest
action to a foreign government. His telegram followed
an aborted police raid on Jonestown, "just to see what
was there," according to McCoy. The Guyana government
reportedly stopped the raid, although individuals in
Guyana deny a raid was ever imminent. The police never
went in because "no one ever complained," said Skip
Roberts. "No one told us they were being beaten or tor-
tured."

The State Department turned down Burke's request,
saying that:

Absent credible evidence of unlawful
conduct at Jonestown, an approach to the
Government of Guyana urging it to exercise
effective jurisdiction could be construed as
U.S. Government interference with the pri-
vacy and religious freedom of American citi-
zens.

Jonestown really was too far away in miles and
terrain for any government to oversee internal activi-
ties, although officials visited almost weekly. A few
pages from the Jonestown guestbook, published in the
House Committee report, show a constant flow of out-
siders into the project. People from neighboring areas,
as well as visitors from the capital and from the U.S.
all traveled the muddy road cut through the heart of
the jungle.
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The major link the community had with the outside
world was the shortwave radio. Peoples Temple radio con-
versations ranged from the subjects of continuing educa-
tion and licensing for R.N.'s an x-ray machine and elec-
tric sterilizer, to red T-shirts, beehives, training
cassettes about farm animals, and tractor parts. Often the
content was more political, with drafts of press releases
or public statements communicated from one continent to
the other. The group's public "Response" to the Concerned
Relatives' "Accusation", for example, was dictated from
Guyana over the radio.

Because the amateur radio service is a public
medium, anyone could listen in to Peoples Temple radio
transmissions. And just about everybody did, including
the Federal Communications Commission.

Acting on a tip from a San Francisco ham radio
operator, the FCC's San Francisco office began monitor-
ing Temple radio communications in April 1977. The office
began taping conversations that same month. The next
month, W.E., Ours, Chief of the FCC's Enforcement Divi-
sion, asked the San Francisco office to "continue daily
coverage." The agency cabled GuyTelCo, Guyana's communi-
cations company, with the call letters of a Temple mem—
ber operating in Guyana. And shortly thereafter, the
FCC sent notice of agency rule violations to two licensed
amateurs in the U.S. associated with the Temple.

Throughout the next year, the FCC monitored Temple
radio activity closely. By November 1978, the commission
had logged between forty and sixty hours of conversation.
After November 18, it turned over 25 cassettes and four
reels of tape to a federal grand jury. In the meantime,
it had assessed fines against Temple operators, and sent
further notices of rules violations in March, April,

May and October 1978.

The FCC cited Temple licensee Ben Bowers with
using a code, operating out of the authorized frequency,
and failing to give his call letters at ten minute inter-
vals. Additionally, the agency charged Bowers with con-
ducting business communications. Over a year later, the
FCC warned another Temple amateur, Elton Adams, against
carrying on business traffic, that is, “any transmission
or communication the purpose of which is to facilitate
the regular business or commercial affairs of any
party."

Peoples Temple felt the violations were minor,
and justified. Although it did not solicit funds or
attempt to defraud anyone, it did go out-of-band for pri-
vate conversations, it did fail to give the call letters
with required regqularity, it did allow unlicensed people
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ro use the radio, and it did use codes for transmissions.
The people in Jonestown, Georgetown and San Francisco be-
lieved the importance of their work mitigated these in-
fractions. They wrote to the FCC in May 1978:

Ham radio communication is essential to
our work, and we cannot understand why it is
allowed to be disrupted... The need for radio
contact is indisputable. The growth of the
Project is phenomenal, and planning for the
agricultural, medical, educational, and even
industrial needs of Jonestown is underway on
the radio almost daily.

Peoples Temple saw FCC interference as a threat to
its existence. A letter from a lawyer in Washington, D.C.
to one of the Temple's attorneys made the threat explic-
it. James M. Weitzman of Stambler and Shrinsky wrote on
November 6, 1978, that:

It is my conclusion from reading all of
the enclosed documents and from conversations
with Commission staff members, that the Com-
mission intends to pursue continued business
communications by American Amateur Radio Sta-
tions on behalf of the Peoples Temple. The
Commission has not yet moved to institute
proceedings for revocation of the license of
WD6WDI, but I suspect that this action may
be forthcoming if the business communications
are not discontinued.

Although business communications troubled the FCC, one
engineer noted that, "We haven't found anything wrong
other than the business-type traffic... It's the out-
of-band bit we need to hang them.”

Transcripts of conversations between FCC engineers
show that their investigation aimed at "hanging" Peoples
Temple. For example, on September 9, 1977, one engineer
remarked that he "wantl[ed] to get a good tape about their
talk of a conspiracy." And again on September 23, one
noted "more talk about conspiracy and terrorists." On
September 15, the FCC recorded a conversation between
Maria Katsaris and her father. On September 19, the in-
tercept caught a Temple reference to a favorable article
appearing in the Communist weekly People's World. At the
end of the two-page transcript, an engineer added that
Temple callers had changed bands by a few kilohertz.

Negative publicity particularly stirred interest
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at the FCC. San Francisco Engineer in Charge Serge Marti-
Volkoff reported August 25, 1977, that:

The San Francisco Chronicle has been
running numerous articles concerning the Peo-
ples Temple. Apparently there is ample evi-
dence to indicate that the Temple leader, Jim
Jones, is in possible violation of various
state laws. This office has conducted the in-
vestigation primarily as an inquiry into the
use of amateur radio transmission equipment.
According to various law enforcement agen-
cies in San Francisco, there exists a strong
possibility that the Peoples Temple may be
engaged in nefarious acts on an international
level. According to local sources, the Peo-
ples Temple continues to use coded transmis-
sion to cover up alleged illegal activities.

Marti-volkoff told our private investigator John Hanrahan
that those activities included "gun-running, narcotics and
moving funds out of the country illegally." He said his
information came from the Intelligence Division of the
San Francisco Police Department. It sounds, however,
very much like the U.S. Customs Service report. Marti-
Volkoff added that he had seen no documents substan-
tiating the "nefarious activities".

Case data about Peoples Temple included everything
the FCC could get its hands on. One engineer overheard
a television talk show.

It was brought out on the program about
public whippings of children in the church.
Most of the program time was used by members
of the Peoples Temple calling in to waste
time and say how good the church was...

[FCC respondent] ... Make it an official
observation. Will attach it to current case
data. I realize this group seems very offen-
sive, much like the Church of Scientology,
which uses the designation of 'Church' as a
shelter word to cover untaxable funds. It
is natural that I should warn you and the
rest of the net, that we are not allowed to
approach this case from the viewpoint that
this is a bad 'Church' and should get its
due, only as to whether they are violating
the rules and regs of this commission...

Hopefully KNBR will allow FCC San Fran
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to view the tape and get the names of the
different individuals who gave testimonials,
just in case they are some of the individ-
uals we have intercepted on the case so far.

The FCC was interested in a lot of things, con-
sidering the fact that it was limiting its ingquiry to
violations of the amateur radio service. Conversations
about Rosalynn Carter's trip to Venezuela, Jim's meeting
with Jimmy Carter, the erroneous data that the Black Mus-
lims owned the Peoples Temple San Francisco headquarters,
as well as transcripts of personal conversations and
press releases clog the FCC case file.

FCC communications dated April 29, 1978, show a
typical conversation about Peoples Temple.

Engineer A: To cite for any violations on
these while they are operating in the
amateur band and not for the type of
traffic they are running would be to
condone this illegal operation. Such
action might be questioned later. Give
your tape to LA&E [the FCC's Legal, Ad-
visory and Enforcement Division]. See
if they can shun this one.

Engineer B: Roger, plan to do so. Hope can
convince them to set down and listen
to it.

Engineer A: They are raising peanuts down
there too. Any idea what a PSU is?

Engineer B: Don't know. Maybe something to
do with the motorbikes they were dis-
cussing.

Engineer A: Roger. Well, said he was short
50 of them. I'm also awful curious about
what's in the suitcase. The guy seems
quite concerned about its arrival.

Engineer B: Yep. That's the package they're
to open and distribute. Maybe medical
supplies or drugs.

Engineer A: Roger. Well, they said it con-
tains shirts, whatever it means.

Engineer B: Maybe personal or personnel sup-
ply units?

Other conversations took on a more vindictive tone.

Engineer A: As I understand it, it was
turned over to Legal several months
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ago for revoke. Maybe we'll get them off
the air before too much longer.

Engineer B: I keep asking about it since we
spent sO much time on it. Would like to
see them shut down.

Another time:

Continue alerts, as frequent as you feel
necessary... If you seem to be getting the
signal real good, you can sample some of the
more remote stations... Would like to cross
these guys on a pin head. If we would ...
need a lot of gunpowder to go for revocation.

The monitoring engineers couldn't understand how Peoples
Temple stayed on the air. One commented, "high powers
in D.C. friendly with this group."

We especially tried to track down a somewhat cryp-
tic message dated September 11, 1977.

Mr. Freeman called here and requested we moni-
tor. (FBI had requested we monitor)

J. Jerry Freeman, the Engineer-in-Charge at the FCC's
Norfolk, Virginia station, explained to John Hanrahan
that he had received a call from a duty clerk at the FBI.
The clerk forwarded a complaint made by a ham operator
because the ham had been unable to reach Freeman. The
engineer wrote a letter to John, saying:

The amateur operator complained of un-
usual communications on the 20 meter amateur
band. I personally monitored the communica-
tions and, at that point, called the Watch
Office at FCC Monitoring Control in Washing-
ton, D.C. to alert our monitoring stations.

Freeman's explanation satisfied us about that particular
message. But in trying to unravel its meaning, we found
something else. John Hanrahan called Norman Blumenthal
in the FCC General Counsel's office, to ask him about
the FBI. John reported:

Blumenthal volunteered that the FBI had,
indeed, asked the FCC to monitor the Peoples
Temple radio communications, but that the FCC
had refused. (In Blumenthal's words, 'We told
the FBI to take a powder.') He said there were
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documents to that effect... He said the FCC
had told the FBI that the FCC could not moni-
tor communications for any other agency. Be-
sides, he said, the FBI is perfectly capable
of doing its own monitoring and that its
equipment was far more sophisticated than
anything the FCC has.

We heard about the FBI from another source at the
FCC. When Hanrahan read through thousands of pages of
documents at the Private Radio Bureau, he asked staff
attorney James McGrath about listening to the FCC's
tapes of Temple communications. McGrath said, "The FBI
would have the same tapes." Pursuing this, Hanrahan

asked if he meant the FBI had the subpoenaed
tapes [author James Reston, Jr., had filed

suit to obtain the FCC's tapes of Temple

radio communications]. He said no, he meant

the FBI was also monitoring Peoples Temple
communications. Then he corrected himself and
said he had been confused -- that the tapes the
FBI had were of what happened at Jonestown.

Hanrahan believed McGrath made an honest mistake.

Beginning in the fall of 1977 and continuing
throughout 1978, numerous U.S. hams complained to the
FCC about Peoples Temple. One of the earliest complaints
-- a letter forwarded from Senator Barry Goldwater's
office -- observed that the group might be involved "in
either a membership brainwashing campaign or perhaps
revolutionary activity." In addition to providing the
first reports about Peoples Temple radio traffic, ham
radio operators continued to feed the FCC information.
A May 16, 1978 FCC cable remarked:

My main informant had called me yester-—
day and told me about the switch of call sign
to WD6DVI last Friday evening and how they
discussed our latest correspondence toO them.

It is clear from the complaints that the hams knew exact-
ly who, and what, they were monitoring. On October 12,
1978, the amateur who initially contacted Senator Gold-
water informed the FCC that:

There are about ten amateurs that I know
of who maintain an active vigil monitoring
Temple traffic. We trust that vigilance will
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pay off with the eventual demise of this
most outrageous abuse of the Amateur Radio
Service.

The Concerned Relatives also listened to Temple
radio communications. Tim Stoen called the FCC in the fall
of 1977 and "complained of violations of FCC regulations
by the Temple's radio station," according to a State
Department report on its performance. The FCC advised
Tim to make a written statement, but "heard nothing more
from Stoen." However, Tim later used intelligence from
international shortwave communications in the lawsuits
he filed against Peoples Temple. An amended complaint in
Steven Katsaris' suit, for example, cites information ob-
tained from radio transmissions on September 20, 1977,
and April 11 and May 1, 1978.

The FCC notes the large number of complaints it
had received in a response to one writer in April 1978.
The FCC added, though, that it had "been unsuccessful in
establishing probative evidence of recent alleged wrong-
doing." This was in spite of daily coverage. Another let-
ter, from the Chief of the Field Operations Bureau to
the surgeon who assisted Larry Schacht performing a Caesar-
ean section, observed that, "I am not aware of any rea-
son why emergency medical traffic for which no remunera-
tion is received should not be permitted between U.S.
amateurs and [Peoples Temple radio in Guyanal."

The FCC drew a clear distinction between emergency
traffic and regular business traffic. It was the latter
which the FCC used to "hang" Peoples Temple. In April
1978, a year after the agency had first begun to inter-
cept the church's radio communications, the Commission
clarified its guidelines on phone patches and on third-
party business communications. The clarification made no
distinction between profitmaking and charitable organi-
zations: a commercial message was a commercial message,
regardless of who made it.

That August, the Commission made its position on
Peoples Temple explicit when it advised Elton Adams that:

The communications involving your radio
station related to the normal day-to-day ad-
ministrative details of operating the mis-
sionary outpost of People's Temple. This type
of communication has previously been inter-
preted by the Commission as constituting the
regular business affairs of a charitable
organization...

You are therefore advised that the use
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of your radio station to facilitate the ad-
ministrative and operating functions of the
Peoples Temple missionary outpost are pro-
hibited third party communications.

The letter concluded with the threat that if
business transmissions continued, "enforcement sanctions
such as monetary forfeiture, or, if necessary, revocation
and/or cease and desist proceedings" could result.

The FCC's warning came on top of a new communica-
tions problem. The Maritime Mobile Net refused to carry
phone patches for Peoples Temple, saying the FCC had told
it Temple calls were illegal. One of the group's lawyers
complained to the FCC, but the agency denied the charge,
and added that it had no control over the communications
network. Maritime Mobile Net could refuse service to any-
one. This meant that Peoples Temple calls had to be routed
through the San Francisco office. Direct calls were
no longer possible.

Concern about the community's financial security
equaled concern over the ability to communicate. In 1977
and 1978, two government agencies threatened that secu-
rity.

The Social Security Administration (SsA) district
office in San Francisco asked postal officials in the
summer of 1977 to alert it immediately of any address
changes marked Guyana. The Postal Service went a step
further and, according to a USPS routing slip, ordered
all U.S. Treasury checks destined for Guyana returned to
Treasury. It wasn't until the late Congressman Phillip
Burton {(D-Calif.) wrote several times, and included the
Postal Service note, that SSA finally solved the problem
in December. Normally all SSA and SSI (Social Security
Insurance) checks are forwarded, and the Treasury Depart-
ment notified.

In the spring of 1978, more checks were misrouted.
Letters poured forth from Peoples Temple, and SSA quick-
ly solved that problem as well.

The SSA interim report detailing its action on
Peoples Temple revealed that the San Francisco office
"went to extraordinary lengths to ensure Social Security
Administration was notified when a member who was en-
titled to social security benefits moved abroad. This
action proved very effective." When members who had been
entitled to SSI benefits left the U.S., Social Security
moved to stop the payments. Later, SSA discovered that
in all but ten cases, SSI payments stopped in August or
September 1977. No SSI payments had been mailed outside
the United States; nor should they have been.

N
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Another threat to the Temple's financial security
came from the Internal Revenue Service. On February 21,
1978, the IRS informed the Temple it was conducting an
examination "to determine if it receives income from any
activity which may be subject to income tax." The IRS
District Director asked for organizational documents,
financial statements, payroll tax returns, and copies
of licenses and permits to operate commercial activities.

Temple leaders and their lawyers considered this
more harassment, and decided to challenge the examination
at every step. The lawyer on the case, Marshall Bentzman,

said the closer you look at the letter, the
more you tear it apart... Demands for audit
under 7605 (c) have to come from the Regional
Director. Therefore, this is only a request,
and not an audit, and is a fishing expedition
hoping we will be gullible and comply... They
cannot demand what they ask for under these
provisions and at this level.

Bentzman met with a representative of the IRS in
April and learned from him that "publicity gave rise to
our inquiry about the church." Nevertheless, Bentzman
felt confident that the IRS couldn't prove the Temple
earned more than 25 per cent of its income from unrelated
business activity, the crux, he felt, of the inguiry. An
April 29 report by a Temple member said that Bentzman
"feels what they are after is to determine our political
activity." He also suggested asking Congressman Burton
to look into why IRS was conducting its examination. The
attorney and Temple leaders believed an informer had
talked to the IRS, and that the agency had little solid
information.

Even before the IRS letter arrived, individual
Peoples Temple members had written asking if they were
being audited. The IRS responded that it was not auditing
any individuals. An undated, unsigned "UPDATE ON CURRENT
HARASSMENT BY INTERNAL REVENUE SERVICE" noted that more
than 80 Temple members had been called in for audits
during the Viet Nam war. The Update also claimed that
"this latest move is undoubtedly organized, as the no-
tice of it came on the same day [original italics] that
an attempt was made to serve papers (both here and in
the U.S.) on Jim."

In 1977, Temple members also wrote to IRS to ob-
ject to intimidation they experienced. Richard Tropp
wrote in March to the Treasury Department's District
Director about David Conn. Conn had told Dennis Banks
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that the Treasury Department was investigating Peoples
Temple. Conn "is reportedly 'out to get' us," wrote
Tropp, who added: "We wanted to bring this matter directly
and immediately to your attention. We consider this a
form of harassment."

Probably describing the same incident, Temple
leader Mike Prokes wrote a month later that:

A number of people ... have told us that
they have received calls and inquiries about
our church from a person (or persons) who
represents himself as being with the Treasury
Department... Enough such calls have been
made to prompt us to ask whether an inguiry
about our church is, indeed, being conducted
and, if such is the case, why we have not
been so informed.

The IRS replied that it was not conducting an investiga-
tion of Peoples Temple.

When the National Engquirer began nosing around in
June 1978, Peoples Temple again saw the long arm of the
Concerned Relatives. A reporter called John and Barbara
in August. A few days later, Tim Stoen called John. He
wanted

to urge me to speak out against Jim Jones.

I told him that I could not understand him.

He had been 100% for Jim and was now 100%

against him. He said that Jim is power hun-

gry. (When I told Mom, she said that she had

known that all along.) He advised me to speak

out against Jim, or our grandson and daugh-

ters would be hurt... I told him that I had

known for eight years that there would be a

lot of pain for all involved one day... I

read Tim Stoen's calling us as recognition

that we are a stumbling block to their cam-

paign. We seem to be one of two or three

voices that sound different from theirs.

Gordon Lindsay, "a very nasty reporter of English vin-
tage," according to Barbara, talked to John for an hour,

trying to break him down into admitting un-
truths regarding Peoples Temple, personal
criticisms of Jim Jones, Debbie Blakey and
others... Then he talked to me with a sort
of replay for 20 minutes and added a few
extras...
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Dad kept his cool and said he did not
reveal confidential information about his
church members and was not going to comment
on personal information regarding members of
Peoples Temple... I told this guy that I
questioned the reliability of his sources of
information. And mostly I said I didn't real-
ly know what he was talking about as I did
not know much of anything other than sto-
ries I read in the newspaper regarding one
member and his allegations. The guy gave up
on me after repeated phrases such as, 'You're
a good Christian woman, how would you feel
if etc., etc., etc.'

John wrote that Lindsay

sounded like Lester Kinsolving when he inter-
viewed me. He tried to put words in my mouth.
Both appealed to our sense of Christian
ethics, or really they tried to shame us, to
manipulate us.

Gordon Lindsay referred to Jim Jones' "concubines"
in his conversation with Barbara. John concluded that
Carclyn and Kimo would be mentioned in the article, add-
ing in a letter to me, "We both assumed that the truth
would one day become public, and in a painful way." He
continued:

Mom and I feel okay about the truth
becoming public. We can handle the truth far
better than secrecy and pretense. I am wor-
ried about Carolyn. She took pay from the
school district for sick leave. That may be
questionable. Income tax questions can always
be raised, especially by political partisans.

But the article never came out. Temple "Feedback"
dated September 30, 1978 proclaimed that "Gordon Lind-
say's article now completely stopped." The man who
stopped it, Mark Lane, became a kind of folk hero to
the members of the Temple.

As far, as Peoples Temple was concerned, Lane pos-
sessed impeccable credentials. He had long supported
liberal causes, and had discovered conspiracies in the
John F. Kennedy and Martin Luther King assassinations.
Lane, along with author Don Freed, expressed his belief
in a conspiracy against the Temple, thereby legitimizing
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the group's fear. And both Lane and Freed offered proof
of the conspiracy.

Don Freed, a liberal journalist who had worked with

Lane, introduced the lawyer to the group. The Temple's
San Francisco attorney, Charles Garry, brought in Freed
because the Temple was searching for a sympathetic writer
to tell its story.

Freed visited Jonestown in August 1978. He de-
scribed government conspiracies to an enthusiastic group
of listeners. A commentary filed in the Jonestown library
observed that Freed claimed the murders of Martin Luther
King, John and Robert Kennedy, and Malcolm X were all
connected. "It is important to crack them," the commen-
tary reported

to expose the 'invisible government's' struc-
ture. The invisible government is that under-
cover spying system that controls the lives
of Americans.

Freed went on to describe his and Lane's work on the
King assassination.

Temple leaders discussed their fears about the
National Enquirer article with Freed during his visit.
The writer confirmed their suspicions, as Carolyn indi-
cated:

Don Freed who is now here and did the
investigating on the MLK and JFK assassina-
tions knows DEFINITELY the CIA contact in
the Enquirer and anything that is this drug-
out could be nothing less than conspiracy.
You should not even dignify talking to Tim
Stoen. Freed thinks there is much reason to
believe he was a plant from the start with
his various organizational connections and
just a lot of things fitting together.

Freed did more than just talk. He provided a
flesh-and-blood conspirator, according to Carolyn.

[Freed] has helped us get a conspirator
to come forward. I am asking Terri Buford
to play you the tapes of the conspirator
who said in detail how he engineered a mer-
cenary effort here and how they intended to
blow up our generator and radio room. It
is stupefying.
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The conspirator: Joe Mazor, the private investigator for
the Concerned Relatives.

That September, Mazor went to Jonestown with Mark
Lane. Mazor apparently decided to play one side against
the other. The Temple considered hiring Mazor through
Charles Garry's office, so that he would be bound by
attorney-client privilege. But Mark Lane thought "Mazor
could be trying to set us up or just greedy. Strongly
advises we don't let him work for us." "Feedback" for
September 27 notes "Paying Mazor the 2500 we owe him,
cash but getting receipt."

Mark Lane's trip was equally profitable, resulting
in the promise of a $20,000 retainer from the Temple. He
used $7500 to obtain the National Enquirer article, al-
though the Los Angeles County District Attorney investi-
gated the possibility that Lane already had the article
in his possession when he took Temple money for its
"purchase". Lane and Freed both began negotiations with
the Enquirer, and eventually the article died. September
30 "Feedback" says that, "Mark got highlights of it and
it was horrible -- everything was in it -~ you name it,
he said it."

The Enquirer deal marked the beginning of a public
relations "counteroffensive" Lane and Freed planned. The
Temple believed they would contact independent producer
David Wolper about making a film on Jonestown. Notes in
the FBI's Don Freed file from Temple material outline
the strategy:

I
-— Mazor "book"...
-- Negotiation w/ Stoen

II
-- Team formed w/ media
-— Confirmation w/ Stoen, et al
-- Turning of Stoen or other leading activists

ITI
-- Roll up the network
—-— Break series of stories, coordinated with
legal action

Iv
-- Publish magazine and book history of the
conspiracy as part of larger story of
Peoples Temple and Jonestown

The strategy included carefully-planned press conferen-
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ces. Freed suggested holding "a mini-conference on the
sly with some of the sympathetic press and that then they
should have their stories ready to be released when the
real conference took place so that something good would
be ready at that time."

Mark Lane had already given one press conference.
On September 20, he told reporters assembled in George-—
town, Guyana that none of the charges made against Peo-—
ples Temple were true. He added:

We have also concluded without question
that there has been a massive conspiracy to
destroy the Peoples Temple and a massive con-
spiracy to destroy the Reverend Jim Jones...
We justly conclude that the plans to destroy
the Peoples Temple and the plans to destroy
Jim Jones were initiated by the intelligence
organizations of the United States.

In San Francisco, Lane gave a similar press con-
ference on October 3. He announced plans to file suits
against the FBI, CIA, IRS, Department of State, and the ,
U.S. Postal Service for conspiracy against Peoples Tem-
ple. He also described an attack on the settlement which
parallels Joe Mazor's account of his first visit to Jones-
town.

An article in the February 1979 edition of Esquire
Magazine cited a memorandum which listed what Lane agreed
to do for the Temple to earn his retainer. According to
the memo, Lane planned to file Freedom of Information
Act requests on the Temple's behalf. The memo did not
mention any lawsuits against the government.

A tape recording made in Jonestown revealed that
Lane explicitly told his audience to expect legal action.
He promised:

When the offensive campaign is finished,
every single person who has participated in
this [unintelligible] campaign will be a de-
fendant in a massive, multi-million dollar
action. Criminal complaints will be filed
against every single person who has violated
the law in the effort to destroy Peoples Tem-
ple and Jonestown.

He explained that a suit against the government filed
in federal District Court

will give us an opportunity to participate




306 A SYMPATHETIC HISTORY OF JONESTOWN

in discovery proceedings with every single
person who has participated in this cam-
paign against Jonestown.

Lane had barged onto another lawyer's turf.
Charles Garry was defending the Temple in at least five
lawsuits, and pursuing a civil suit against Tim Stoen,
when Mark Lane made his promises. Garry had worked for
Peoples Temple for a year and a half. Lane told Temple
members in California, according to Temple notes made
October 11, that, "Peoples Temple needs to get another
representative, that no matter how hard this one tried,
anyone could do better." Lane convinced Gene Chaikin,
himself a lawyer, that Garry was senile and could not
handle the cases properly. In a memo to Jim written
a week before the suicides, Chaikin recommended dropping
Garry and hiring "a competent civil defense attorney...

I don't care so much about his politics unless they are
very hostile."

When Mark Lane returned from his visit to Jones-
town and announced to the press that he represented Peo-
ples Temple, Garry was furious. In early October, Garry
told the Temple he would no longer represent it if Lane
were also counsel. Marceline Jones responded by saying
Jim was extremely ill. Jim called Garry a few days later
and begged him to come to Guyana. Garry waited, and when
he heard about Leo Ryan's plans, he contacted Ryan's
aide, Joe Holsinger, to find out what was going on. Pat
Richartz, Garry's aide, told him he'd better go down to
Guyana and work things out with Jim personally. On Novem-
ber 15, the day after Congressman Ryan left San Francisco
for Guyana, Garry flew to New York to make his own con-
necting flight to the country. At Kennedy Airport he met
Mark Lane, who greeted him with outstretched hand. Garry
turned on his heel and decided he wouldn't go if Lane
were going. But again, Pat Richartz told Garry he'd bet-
ter settle the matter personally with Jim.

When Garry arrived in Jonestown, he found Jim very
sick, both mentally and physically. The Temple leader had
lost thirty pounds in the year since Garry's previous
visit.

Annie worked as Jim's personal nurse, administer-
ing the drugs stocked in Jim's small refrigerator. She
talked about her role in a note to Jim:

I just wanted for you to know that I do
not mind being your nurse and there is nothing
more I would rather be. You should not feel
guilty for having me watch you. I would rather
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pe around you than anyone else in the world.
I like to be here, it is not a burden. I will
do everything I can think of to help keep you
going. You have given everything to me so
anything I can do for you is only right for
me to do and I do not resent anything. If I
seem irritated when trying to put you to
sleep, it is because of frustration I have
that it all has some bad side effect. But I
am not mad at you. I will try not to show
frustration any more. Sometimes I leave be-
cause I have to take care of other problems
in the Bond or because I hope you will fall
asleep before I come back but not because

T don't want to be here. I like for you to
be able to sleep and when they build the
pool, I'll be out there checking also. I
just thought I should let you know so you
won't be feeling guilty about this. (I get
more bookwork done down here anyway.) From
Annie

John Jacobs, who co-authored Raven, found the note
in Jim's cabin after the suicides. He felt it indicated
that Annie really did resent caring for Jim, that it was
indeed a burden. Knowing Annie, though, we feel she meant
what she said. She wrote the note because she felt she
had communicated some frustration to Jim; now she was
apologizing. Additionally, on our visit to Jonestown after
the suicides, we found two drawings by Annie taped to
Jim's bedstead. One was a humorous get well card "from
Uncle Zeke and the Gang".

Jim's condition was evident to everyone: his law-
yer, the U.S. Embassy staff, Annie and Carolyn, Marceline,
and all those who remembered him as he'd been -- strong
and kind and righteous —-- rather than what he'd become.
Embassy Consul Richard McCoy remarked, "I knew he was
irrational the day I met him. By May 1978, it was clear
he was on drugs."

Two other Embassy officials who went to Jonestown
ten days before Ryan's arrival reported that Jim exhibited
erratic behavior, slurred speech, and mental confusion.
During the visit, Consul Doug Ellice and Vice Consul Den-
nis Reece found Jim wearing a surgical mask during lunch.
He appeared to need help in standing up during a luncheon
meeting.

Mental aberrations accompanied Jim's physical ill-
ness. Vague suspicions and doubts blossomed into out-
rageous accusations. Jim was cracking up. A stronger per-
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son would have fought back -- through the courts, in the
press, with public appearances and group rallies, with an
aggressive public relations program. And Peoples Temple
did fight in these ways. Jim, though, was beginning to
lose control of himself and his community.

In a set of "Instructions/Revelations" presumably
given by Jim a month before the suicides, he said:

It's full moon and the 16th. Most people
it affects positively. We are 98% water and
we rise like the tide. Most people it affects
positively and some it affects negatively.

So we have to be more aware for dangers to
our life or crippling disorders or diseases
around the 1l6th and the full moon. Please
remember that fact and regard it for your
own safety... Be careful with the heavy duty
equipment because of that revolution -- it's
the full moon so be cautious on the full
moon cycle.

By instituting strict discipline, and creating a
climate of fear, Jim sought to regain his lost control.
Field workers had their breaks at unscheduled times. No
one knew when a day off was coming. This was to prevent
conspiracies and flight. Jim told the group that the
Guyana Defense Force would shoot to kill if anyone
ran away.,

Other terrors lurked outside of Jonestown. "One
person trying to go through the jungle was found recent-
ly torn up by a tiger," Jim told them, "also trying to
cross the border." He went on:

Also the people in those areas are very
immoral and cruel, on that Venezuelan border
as you cross it.

Danger hid within the community as well. "There
is an element in here trying to kill me," Jim said. He
warned the group:

Attention! Anyone coming near my abode,
don't touch my window or my door. You might
find yourself in a lot of trouble —-- it's
meant only for mercenaries.

The security force was "to rove constantly. That
is the rule of the day." But as security increased, so
did trouble with the security force. Jim required the
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Jonestown police force to take weekly classes in self-
analysis. "They can't be walking around like gaudy asses
and making mistakes like two did the other day and arrest
some woman and run her ass clear across to the piggery."
A personal note to Jim "not to be read allowed [sic]
unless you wish" described another problem:

Al Tschetter gets very excited at times
and explodes. Night before last he got mad and
said he was 'through' -- he gave the gun to
Sylvester and walked out mad in front of the
crew... ALSO, HE SOMETIMES COCKS THE GUN AND
PUTS IT ON PEOPLE. I worry about this for
fear of an accident. Al told me that Sylvester
left a shell in the chamber a few days ago.

I reported this to Joyce T. who said she
thought it was o.k. to cock the gun.

Jim exhorted his followers to report incidents and
problems. Several tapes and letters include the apology,
"I guess I should have reported it." Jim reminded the
group that reporting is honorable in a communist society
because "here you're reporting to protect the people.”

And underneath it all, a current of resentment
and discontent bubbled. After November 18, survivors
talked to each other and learned they shared criticisms
of the final days. Mike Touchette said he would take a
bulldozer out into the jungle, park it, and read a book
in secret defiance. One person drank gasoline in a sui=-
cide attempt. Some tried to escape.

Tommy Bogue tried, but security guards caught him
on the road to Matthews Ridge. As punishment, he says, he
and his friend were shackled in chains for three weeks
and forced to chop wood for 18 hours a day. He said that
others who tried to escape were placed in a coffin-like
pox for several days. They were checked by the medical
team at least once a day. Others who were disaffected
or unruly had to dig ditches. "Those who didn't work,
didn't eat."

We asked several survivors about the "box". It
was used only "one or two times," said one. "No," said
another, as they discussed it among themselves. "It was
used more than that. A couple more times." The first
responded, "I didn't know that."

The "box" was fairly mysterious. Stephan Jones
told Penthouse:

It was kind of ambiguous to everybody.
It was one thing that Dad would collaborate
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on with only a couple of people. Tom Grubbs
developed this. He's dead, and maybe I'm try-
ing to save a dead man from a lot of dis-
grace, but I honestly feel that he thought
it was a humane way of getting through to
people. Really, there are people that are
amoral. He had worked with handicapped
children in a special school for ten or
twelve years. That's why his opinion regard-
ing sensory deprivation was accepted and
tried. This all has been exaggerated.

Tim Carter complained to the Guyana Chronicle that "when
it is used in mental institutions, it 1s called psycho-
therapy. When it is used in Jonestown, it is called an
underground prison and a horror chamber."

Behavior control and modification replaced cor-
poral punishment at Jonestown. The spanking ceased the
last seven or eight months in Jonestown, according to
Tommy Bogue. Stephan Jones agreed. "You didn't even
spank children -- that was a taboo." Jim threatened
individuals who didn't "smile and give encouragement."
He warned, "You will hear it next from the floor if some
of you don't change your patterns in this way." The com-
munity used the "box", drugs, and most frequently, the
learning crew or public service for changing or disci-
plining anti-social behavior.

The learning crew did the dirty work in Jonestown.
Those jobs included cleaning bathrooms, showers and side-
walks, cutting grass, hauling wood and bricks, and dig-
ging ditches. Some children, especially teenagers, com—
prised the crew. Evaluations show the infractions, and
the improvement, people made.

Ronnie Dennis (7 days on) 3rd time on crew.
Sleeping on security. Attitude and work good.
Helpful in dorm.

Wayne McCall (10 days on) Slept in Socialism
class, caused trouble while taking a shower.
Worked through his lunch yesterday...

Mark Rhodes... Slept in Socialism class
(think he's eight years old)...

Keith Wade (1 day on) 2nd time on crew.
Giving dirty looks last night.

Of course, the crew supervisors evaluated themselves as
well, and were much harsher in their reviews.
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Sebastian (self-criticism) -- Sometimes I'm
real easy on the crew, which I shouldn't be.
Sometimes I don't listen when something's
wrong with them. Sometimes I close my eyes
for a couple of minutes. I will stop doing
all these things and for discipline I will
go on the Learning Crew for a week.

Drugs provided another part of the social control.,
Jim encouraged the medical staff "to see that those who
have proved themselves incapable of their own controls
... have medical controls placed on them." On October
16, 1978, he asked people to "put your name in and we
will help you by some mood elevation medication... You
will not be brought on the floor," he added.

People had grown unhappy, but there seemed to be
nothing they could do. Stephan Jones admitted that:

There were people who weren't happy with
the conditions. And there were people who
weren't proud of what they were doing, and
people who wanted to live a more comfortable
life. And I don't think they felt they could
say it, and I don't think they felt they
could leave.

Jim must have sensed the dissatisfaction when he
asked the group, "Why in the hell would anyone think about
going back to the United States when we've got right now
proof of the CIA being after us?" Another time, he ex-
plained they would be going to the Soviet Union soon, and
anyone who didn't want to move could go back to live in
"fascist USA".

It was an idle promise. No one could go back. At
least five lawsuits and one criminal complaint remained
pending against Jim and individuals in the Temple. Jim
asked Charles Garry about the likelihood of jail if he
were to return to the U.S. "He needs to know by name the
ones you think could be indicted," a list of "Questions
[to you] from Jim" wondered.

The specific names, because he needs to
be able to think in terms of some maybe tak-
ing vacations. He is never under any circum-
stances going to let anyone go to jail with-
out him going too.

In sum: Who would go? For how long? How
soon?
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Other pressures made a return unlikely. The FCC
seemed certain to cut off the project's communication
lifeline. Guyanese journalists told Temple leaders that
the U.S. was pressuring Guyana to expel the group. Joe
Mazor revealed a plot against the church. The Concerned
Relatives threatened to hire mercenaries.

And then, on November 1, Leo Ryan publicly an-
nounced his intention to visit Jonestown. Peoples Tem—
ple wavered between letting him come and denying him
access. On November 4, it finally set three conditions
for his visit: that the delegation be balanced, with
people sympathetic to Peoples Temple accompanying the
Congressman as well as critics; that no members of the
press be in attendance during the visit; and that Mark
Lane be present.

As the Temple's representative, Lane wrote Ryan
to request that he change the dates of his visit. Lane
pointed out:

Jonestown is a private community and
that while they appear willing to host your
visit there under certain circumstances, cour-
tesy requires that arrangements be made in
advance of your visit. For example: there are
no hotels or restaurants in the area and you
would be the guest of the community during
your entire visit.

Ryan responded that the visit would continue as
planned. His aide, Joe Holsinger, told the press, "A
Congressional delegation does not wait upon the pleasure
of Mark Lane."

Ryan was determined to go to Jonestown at any
cost, although he knew it could be dangerous. He kneéw
of Debbie Blakey's affidavit and believed mass suicide
was a real possibility. The State Department told him on
November 13 of the existence of weapons in Jonestown,
although the agency added, no violence had ever been
directed against visitors. Debbie Blakey accompanied
him to that State Department meeting. He knew of alleged
illegal activities, especially since the Los Angeles
District Attorney asked him to interview some Temple
members about the extortion complaint he was investiga-
ting. Ryan knew of Jim's 1973 lewd conduct arrest. The
FBI found notes concerning it in his briefcase on the
Port Kaituma airstrip. The Concerned Relatives had lob-
bied Ryan for eighteen months, beginning with Robert
Houston's account of his son's involvement in Peoples
Temple. Leo Ryan fully knew of the danger. The Washing-
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ton Star reported that "all sources agreed that Ryan knew
he was embarking on a dangerous journey when he ventured
out to the Jonestown settlement."

Ryan's colleagues in Congress tried to dissuade
him from making the trip. The chairman of the House
Foreign Affairs Committee, Clement Zablocki, advised him
that he could not go to Guyana unless other members of
the committee accompanied him. Ryan found another —-- Ed-
ward Derwinski of Illinois -- but his ally had backed
out by November 1. Another Congressman who almost joined
Ryan, Don Edwards of California, told Ryan the trip

was not the right thing to do. I advised him
to work through the State Department and the
Attorney General of Guyana... I said Congress-
men are ill-advised to take such matters into
their own hands... I don't want to be criti=-
cal of Leo -- he was very good and he regarded
it as his duty to investigate. But I advised
him against it.

"Certainly no one could have talked him out of
his trip to Guyana," wrote reporter Karen Feld, who met
with Ryan shortly before his departure. Ryan had made up
his mind. He wanted to verify personally the "deplorable"
conditions in Jonestown.

Ryan's altruism and dedication were mixed with a
desire to be in the right place at the right time: where
the media was. After the Watts riots in Los Angeles, he
lived with a black family in the ghetto and taught at
an inner-city school. He spent a week in Folsom Prison
and wrote a play about it when he got out. He sped to
the Teton Dam when it collapsed, to help the people
there, and traveled to Newfoundland to protest the
slaughter of baby seals.

His media consciousness also extended to his trip
to Jonestown. As early as September 15, when he first
told the State Department of his plans, he mentioned that
at least one reporter would accompany him. BY November 1,
when he notified Jim of his intent to visit the agricul-
tural project, an NBC camera crew was making arrangements
to go with him. The crew of four were the only reporters
out of the nine traveling with Ryan who had obtained
visas to enter Guyana.

The State Department, especially Richard McCoy
who was by then Guyana Desk Officer in Washington, D.C.,
told Ryan not to take members of the press or Concerned
Relatives with him. Their presence would make it that
much harder for Ryan to get into Jonestown.
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As it was, Peoples Temple suspected Ryan of bad
faith because he was bringing the press. It was that per-
ception which led the group to specify its three condi-
tions for allowing Ryan into Jonestown. When Ryan arrived
in Guyana, the church issued a statement claiming that
his visit was "staged for the purpose of manufacturing
adverse publicity for the Jonestown Community."

Ryan had already made several provocative state-
ments. As he left the San Francisco airport, he told
reporters, "If they set up objections that can't be met
without any discussion, the conclusion has got to be
obvious ... that they are failing to show cooperation
with an honest effort to obtain information. And that
indicates they have something to hide." According to
Holsinger, the Congressman planned to lead a group of
Concerned Relatives and the media to the Jonestown gate
to "show that people were not free to come and go."

Peoples Temple did not see this as "an honest
effort to obtain information." The Congressman made no
attempt to satisfy any of the Temple's conditions. He
had ignored the group's lawyers, refusing to negotiate
with Lane and snubbing Garry. His party included bitter
enemies of the Temple. Almost everyone who'd filed suit
flew to Guyana with Ryan. Tim Stoen declared, "We hope
to liberate at least some of the people who are down here
against their will." Ryan added that he planned to
"force" the issue.

"I think they believed we were there to destroy
them, destroy the community basically," Steven Sung, an
NBC soundman wounded at Port Kaituma, observed a few
days after the massacre. Skip Roberts blames one person
for that: Tim Carter. Radio Barbados aired a Canadian
Broadcasting report that said Jim decided to end Peoples
Temple "after receiving information that he would have
been killed." Tim Carter, "the trusted Peoples Temple
lieutenant who gave that information to Jim Jones,"
according to the CBC, had infiltrated anti-Temple groups
in California by pretending to defect from the church.
He returned to Jonestown a few days before Ryan arrived.
After learning "that Bishop Jim Jones was going to be
killed ... [he] communicated that information to Bishop
Jones."

Jim himself excited fears by saying that a Con-
gressman "who's close to the John Birch Society" would
be coming. He described Ryan as "so far right he can only
be called a fascist." And he said Ryan supported "the
people who killed [Chilean President Salvador] Allende."
"My opinion is to tell him to stick it," he told an
enthusiastic crowd one night.
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Church members in California wrote Ryan many
letters trying to dissuade him from making the trip.
One writer observed:

Your present delegation leads many to
conclude that what you are doing is just one
more attempt to tear down the most construc-
tive program Americans have built abroad.

Leo Ryan did not recognize his limitations. In
the United States, he was a Member of Congress, with
certain rights and privileges. In Guyana, he was merely
a U.S. citizen attempting to visit other U.S. citizens.
The State Department and the U.S. Embassy tried to
impress upon him the fact that Jonestown was private
property, and that he had no legal right to demand en-
france. On November 9, the State Department bluntly
told two of Ryan's assistants, Jackie Speier and Jim
Schollaert, "the Congressional Delegation would have no
official authority in Guyana."

"For a Congressman to barge in there is not the
proper way," Charles Garry said as Ryan left the United
States. "This is these people's homes."

When he left for Jonestown on November 17, Ryan
still did not have permission to enter the community.
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